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2 D magyar gaZDaSÁg
Interjú BanaI Péter Benővel

Stabil a büdzsé, de van még mit tenni
A tárcáknak augusztus elejéig kell a Magyar Államkincstárnak bejelenteniük részletes zárolási javaslataikat – közölte lapunknak adott 
interjújában Banai Péter Benő, a Nemzetgazdasági Minisztérium költségvetésért felelős államtitkára. Úgy tűnik, hogy teljesültek az 
online kasszákkal kapcsolatos minisztériumi elvárások, mivel az áfacsalásban leginkább érintett kiskereskedelmi szektoroknál az első 
negyedévben 29 százalékkal nagyobb áfabevétel folyt be a tavalyi hasonló időszakhoz képest.
Wiedemann Tamás

Két héttel ezelőtt döntött úgy a kormány,  D
hogy 110 milliárd forintot zárol a költségve-
tésben elővigyázatosságként. Veszélyben a 
hiánycél?
– Az elemzői konszenzus szerint idén a magyar 
költségvetés hiánya a GDP három százaléka alatt 
teljesül, miközben az Európai Bizottság tavaszi 
prognózisában is 2,9 százalékos deficitet jelzett 
előre. Az elmúlt hónapok folyamatai miatt ugyan-
akkor a kabinet célszerűnek látta egy óvatossá-
gi, biztonsági intézkedés meghozatalát.

mi indokolja a zárolást, mi lesz a menet- D
rend?
– A költségvetési törvényben még 2,4 százalékos inf-
lációval számolt a tárca, a konvergenciaprogramban 
pedig 0,8 százalékos fogyasztói árdrágulást üte-
mezett. Úgy tűnik, hogy az infláció miatt, ami 
az idén eddig gyakorlatilag nulla százalék körül 
mozog, némileg kevesebb áfabevétellel kalkulál-
hat a költségvetés. Emellett úgy döntött a kor-
mány, hogy bővíti a közfoglalkoztatás keretében 
dolgozók létszámát, ami 47,3 milliárd forintos ext-
ra kiadást jelent a büdzsének. Nem feledkezhe-
tünk meg az Európai Bizottságról sem, amellyel 
komoly vitáink vannak néhány projekttel kapcso-
latban. Brüsszel azt vizsgálja, hogy mennyire volt 
szabályos egy-egy támogatási program kivitelezé-
se. Konkrétan az útépítő cégek esetében jogosan 
írta-e elő a magyar kormány – minőségbiztosítá-
si okokra hivatkozva – a saját aszfaltkeverő üzem 
meglétét bizonyos távolságon belül. Bízom abban, 
hogy olyan megállapodás születik, ahol mindkét 
fél megnyugtató módon zárja le a vitát. Ma még 
nem tudjuk, hogy mi lesz a döntés, ezért óvatos-
sági lépésként a költségvetésben nagyobb tarta-
lékot kell képezni.A tárcáknak augusztus elejéig 
kell a Magyar Államkincstárnak bejelenteniük 
részletes zárolási javaslataikat. Az év utolsó hó-
napjaiban derül ki, hogy a kormány a makrogaz-
dasági, és az államháztartási mutatók tudatában 
fel tudja-e szabadítani az összeget.

Ezek szerint arra számít a kormány, hogy a  D
magyar érvek nem győzik meg Brüsszelt?
– Emlékezetes a tavaly lezárult mérnökügyes 
vitánk az Európai Bizottsággal, amely hosszú 
egyeztetéseket követően úgy oldódott meg, hogy 
Magyarországtól nem vett el uniós forrást Brüsz-
szel, ugyanakkor bizonyos programoknál csak 
kisebb arányú uniós finanszírozást használt fel 
hazánk. A fennmaradó összeget Magyarország 
nem veszítette el, hanem új projektre költhette. 
Ez azonban azzal járt, hogy a költségvetésnek 
kellett fedeznie a megnövekedett hazai önrészt. 
Azt gondolom, hogy akkor jár el felelősen a ka-
binet, ha minden eshetőségre felkészül.

a 110 milliárd forintos zárolásból csupán  D
39,4 milliárd forint érinti a tárcákat. Nagy há-
nyadot tesz ki ugyanakkor a beruházási alap 
megkurtítása. mi lesz a futó és tervezés alatt 
álló projektekkel?
– Minden beruházás megvalósul, de nem fel-
tétlenül idén. A nagyberuházások természete, 
hogy nem mindig tudnak egy év alatt megva-
lósulni, mivel van tervezési, közbeszerzési, ki-
vitelezési fázisa a projektnek, ami megelőzi a 
szerződéskötést. Áttekintettük a tervezés alatt 
álló és a már futó beruházásokat, amelyek közül 
több eleve 2014–2015 között valósul meg, an-
nak ellenére, hogy a fedezete az idei büdzsében 
már szerepel. Olyan eset nem lesz, hogy a vál-
lalkozók által már beadott számlát nem egyen-
líti ki az állam. Az azonban előfordulhat, hogy 
egyes projektek megvalósulása átcsúszik a kö-
vetkező évre.

Nem csak az aszfaltos ügy volt forró téma  D
Brüsszelben, hanem az uniós támogatási rend-
szer hazai átalakítása is. mennyire sikerült az 
Európai Bizottság kételyeit eloszlatni a Lázár 
János vezette miniszterelnökség uniós támo-
gatásokkal kapcsolatos teljhatalmáról?
– Hangsúlyozni szeretném, hogy az uniós támo-
gatások intézményrendszerének magyar átala-
kítása miatt semmilyen forrásfelfüggesztés nem 
történt. További pozitívum, hogy lezáródni lát-
szik a vita az Európai Bizottsággal. Az irányí-

tó hatóságok és a közreműködő szervezetek át-
szervezése meglátásunk szerint az uniós támo-
gatások hatékonyabb felhasználását segíti. Ab-
ból indult ki a kabinet, hogy a közpénzek elosz-
tását közfeladatot ellátó szerve-
zet végezze el különböző kft.-k 
és egyéb gazdasági társulási for-
mák helyett. Megjegyzem, nincs 
is olyan uniós előírás, hogy mi-
lyen szervezeti rendszerben, mi-
lyen formában kell egy tagállam-
nak a közvetítői feladatokat el-
látni. Az intézményi átalakítás 
logikailag alátámasztható, semmilyen közösségi 
jogszabályt nem sért. Természetesen ez érdemi 
változtatás, amit a bizottságnak is át kellett te-
kintenie. Az Európai Támogatásokat Auditáló 
Főigazgatóság elkészítette a jelentését, amiből 
a kormány arra következtetett, hogy megnyug-
tató módon le lehet zárni a vitát.

Több nemzetközi tanulmány is szól arról,  D
hogy nem árt a magyar államnak a spórolás, 
mivel régiós összehasonlításban is magasnak 
tűnik a költségvetés 50 százalékos újraelosztási 
aránya a szomszédos országok 35–45 százalé-
kos rátájával szemben.
– Magyarország az elmúlt négy évben komoly 
eredményeket ért el, de valóban van még fel-
adatunk. Ami a sikereket illeti: az elmúlt évek 
munkájának eredményeképp mára gyakorlatilag 
az összes főbb makrogazdasági mutatónk igen 
kedvező. Gondolok itt a három százalék alatti 
hiány elérésére, amitől 2010 előtt Magyaror-
szág sajnos igen távol volt. Húszéves csúcson 
a foglalkoztatás, és sikerült beindítani a gaz-
dasági növekedést is, a legutóbbi adatok kife-
jezetten imponálóak. Ne felejtsük el azt sem, 
hogy olyan stratégiai átalakítások is lezajlottak, 
mint az önkormányzati finanszírozás rendsze-
rének megújítása. A kormány átvállalta ugyan 
az önkormányzatok teljes adósságát, ami ter-
mészetesen forrásátcsoportosítással is járt, de 
„cserébe” a helyi önkormányzatoknak felelős 
gazdálkodást kell folytatniuk, s ezt az új ön-
kormányzati szabályrendszer biztosítja. Elis-
merem ugyanakkor, hogy van még tennivaló, 
például az egészségügyi rendszer megkezdett 
megújításában is.

Ha már a spórolásnál tartunk, a közalkalma- D
zottak létszáma mintha nem akarna dinamiku-
san csökkenni. mi ennek az oka?

– A Központi Statisztikai Hivatal adatai szerint 
2010-ben 685 ezer alkalmazott dolgozott a költ-
ségvetési szektorban, miközben tavaly ez a szám 
671 ezerre csökkent. 2012-ben 660 ezer ember 

volt közszolgálati jogviszonyban. 
2012-ről 2013-ra pedig csak azért 
növekedett a szám, mert a koráb-
ban gazdasági társasági formá-
ban működő kórházak visszaala-
kultak költségvetési szervvé, így 
az érintett dolgozók is a költség-
vetési szektor statisztikáiban je-
lentek meg. Az átalakulással vi-

szont véleményem szerint tiszta szervezeti vi-
szonyok jöttek létre az egészségügyben.

Varga mihály tárcavezető legújabban fel- D
adatalapú finanszírozásról beszélt a költség-
vetéssel kapcsolatban. mit jelent ez a gyakor-
latban?
– A jelenlegi költségvetés intézményeket sorol 
fel, vagyis egy minisztérium és azok háttérin-
tézményeinek a bevételi és kiadási oldalát tartal-
mazza. Ezen túlmenően vannak az úgynevezett 
fejezeti kezelésű előirányzatok, vagyis azok az 
összegek, amelyeket az intézmény nem magára 
költ. A feladatalapú finanszírozás tulajdonkép-
pen az elvégezendő feladatokra koncentrál, majd 
megnézi, hogy mennyibe kerül a célok elérése. 
Rengeteg munkaanyag készült és készül házon 
belül az átállás módjáról, éppen ezért konkrétu-
mokról csak később tudok beszámolni. Szeret-
nénk azt elérni, hogy még ebben a kormányza-
ti ciklusban elkezdődjön egyfajta szemléletvál-
tás a költségvetés összeállításában és végrehaj-
tásában. Az a célunk, hogy mérhető legyen az, 
hogy a büdzsé egy adott feladatra mennyit köl-
tött és az intézkedésre fordított összegeket mi-
lyen hatékonysággal költötte el az állam.

Tavaly volt az első év, amikor tisztán egy- D
kulcsos, 16 százalékos szja szerint adóztak a 
foglalkoztatottak. mennyit bukott a büdzsé az 
átalakítással?
– Az egykulcsos szja a munkát középpontba he-
lyező kormányzati gazdaságpolitika szerves ré-
sze, s ez a gazdaságpolitika – az említett mak-
rogazdasági mutatók alapján – sikeres. Nem 
gondolom tehát, hogy kizárólag „költségveté-
si bukásként” kell jellemezni az említett válto-
zást. A közvetlen költségvetési hatás persze je-
lentős. A kormány az egykulcsos személyi jöve-
delemadónak és a családi adókedvezménynek 

köszönhetően 2011-ben 475 milliárd forintot, 
2012-ben 459, míg tavaly 540 milliárd forintot 
hagyott a munkavállalók zsebében. Idén a csa-
ládosok járulékkedvezményének megteremté-
sével várhatóan 600 milliárd forintra növek-
szik ez az összeg.

az online kasszák esetében már ismertek  D
a számok, arról azonban kevés szó esik, hogy 
mennyivel csökkentek az áfacsalások.
– Az intézkedés pozitív hatását igazolják egyes 
ágazatok bevallási adatai. Az áfacsalásban leg-
inkább érintett kiskereskedelmi szektoroknál az 
első negyedévben 29 százalékkal, 17 milliárd fo-
rinttal több áfabevétel folyt be az államkasszá-
ba a tavalyi hasonló időszakhoz képest. A tel-
jes kereskedelmi szektor pedig 55 milliárd fo-
rinttal, 15 százalékkal teljesített jobban a vizs-
gált időszakban.

az eredmények tükrében logikus volna  D
bevezetni a vállalkozások esetében a kötelező 
online utalást, amellyel nyomon követhető len-
ne a számlák útja a szállítóktól a fogyasztóig…
– Magyarország már sokat tett az adókijátszás 
elleni küzdelemben. 2013 január elsejétől beve-
zette a kormány a tételes áfaösszesítő nyilatko-
zatot. Ennek lényege, hogy az áfa alanya a ter-
mék értékesítése/beszerzése vagy szolgáltatás 
nyújtása/igénybevétele esetén azokról a szám-
lákról, amelyekben az áthárított áfa összege el-
éri a kétmillió forintot (mintegy 7,4 millió fo-
rint nettó érték esetén), számlánként törvény-
ben meghatározott részletességgel nyilatkozik. 
Ezzel párhuzamosan tavaly korlátoztuk a kész-
pénzfizetést, mivel a feketegazdaság egyik jel-
lemzője a nehezen ellenőrizhető készpénzforga-
lom. E szerint a pénzforgalmi számla nyitására 
kötelezett adózó egy naptári hónapban legfeljebb 
1,5 millió forint összegben teljesíthet készpénz-
szolgáltatást. Munka persze minden területen 
van; költségvetésért felelős vezetőként magam 
is szívesen veszek újabb javaslatokat.

az a célunk, hogy mérhető legyen, a büdzsé egy adott feladatra mennyit és milyen hatékonysággal költ

Idén várhatóan

600 
milliárd forint marad 

a családoknál

Fotó: Bach máté

Nincs olyan uniós előírás, hogy 

milyen szervezeti rendszerben 

kell egy tagállamnak a közvetítői 

feladatokat ellátni. az intézményi 

átalakítás semmilyen közösségi 
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